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746 millióval drágult a 
tram-train,  
a járdafelújítást is 
felszámolták

4. oldal 

Könyv készült a 
Cseresnyés Kollégium 
első 80 évéről

6. oldal 

A vásárhelyi 
szálláshelyek 270 
millió Ft bevételtől 
estek el tavaly

5. oldal 

GYANÚ • Az egy kamerára jutó költség itt 2-3-szor magasabb, mint 
máshol

Illegális kamerák 
Vásárhelyen?
KOZÓ ATTILA

	 Benkő	Zsolt,	a	Fidesz	ön-
kormányzati	képviselője	azt	
állította	 januári	 31-i	 Face-
book	videójában,	hogy	Már-
ki-Zay	Péter	egy	ordas	nagy	
hazugsággal	 oldotta	 meg,	
hogy	2018	elején,	kezdő	po-
litikusként	magára	irányítsa	
a	 figyelmet.	 Felidézte,	 hogy	
Márki-Zay	még	polgármes-
ter-jelöltként	 arról	 beszélt,	
kamerát	szereltek	az	utcájá-
ba	 és	 ezt	 gyanúsnak	 találta.	
Hogy	 valóban	 volt-e	 össze-
függés	 Márki-Zay	 jelöltsé-
ge	 és	 a	 kamerák	 felszerelé-
se	 között,	 azt	 biztosan	nem	
tudhatjuk,	 de	 két	 -	 egyelő-
re	 megmagyarázhatatlan	 -	
furcsaság	ma	is	fennáll	ezzel	
az	 üggyel	 kapcsolatban:	 az	
ide	 telepített	 kamerák	 nem	
szerepelnek	 sem	 a	 közbe-
szerzésben,	sem	a	rendőrség	
hatályos	 kamera	 kimutatá-
sában.
 A Csongrád-Csanád Megyei 
Rendőr-főkapitányságnak van egy 
interneten elérhető kimutatása a 
közterületi térfigyelő rendszerek-
ről. A 2020. február 28-i hatályos 
kamera kimutatásban nem szerepel 
az a kamera, amelyet a Márton utca 

Bercsényi utca kereszteződésébe 
telepítettek 2018-ban, nem sokkal 
azután, hogy kiderült, Márki-Zay 
Péter indul az időközi polgármes-
ter-választáson.
A beruházásról a Közbeszerzési 
Értesítőben fellelhető utolsó szer-
ződés-módosítás 2017. november 
2-i keltezésű, ez sem tartalmazza a 
Márton utca – Bercsényi utca sarká-
ra telepített kamerákat. Adminiszt-
ratív hiba történt, vagy illegálisan 
telepítették ezeket a kamerákat?  
Ezt a kérdést levélben a megyei ren-
dőr-főkapitányságnak is elküldtük. 
Lapzártánkig nem érkezett válasz.

Vásárhelyen	különösen	
drágák	voltak	a	kamerák

 Van a vásárhelyi kameráknak 
egy másik története: 2-3-szor töb-
be kerültek, mint bárhol máshol az 
országban.  Ez kb. 250 millió Ft fö-
lösleges kiadást okozott a városnak. 
Hódmezővásárhely az elmúlt évti-
zedben 650 millió forintot költött 
térfigyelő kamerarendszerek kiépí-
tésére. Az emlékezetes NAV-bot-
rányt kirobbantó Horváth András 
Márki-Zay Péter polgármester ké-
résére átvilágította a beszerzéseket. 
Megállapításai szerint más telepü-
lésekhez képest 2-3-szor több volt 
Vásárhelyen az egy kamerára jutó 
költség.

Folytatás	a	4.	oldalon

MODERN VÁROSOK • Kormányzati források 
és akarat híján nem haladnak a vásárhelyi 
beruházások

Vásárhely 
együttműködne,	
a	kormánybiztos	
„kommunikál”

BOROS TAMÁS

	 Az	 elmúlt	 hetekben,	 de	
mondhatni	 hónapokban	
nagy	 vihart	 kavartak	 Gyo-
páros	 Alpárnak,	 a	 Modern	
Városok	Program	kormány-
biztosának,	 elsősorban	 az	

ellenzéki	 városokra	 tett	 ki-
jelentései,	 miszerint	 nem	
tudják	kihasználni	a	progra-
mokban	rejlő	lehetőségeket.	
Ezt	 elmondta	 Szegeddel	 és	
Hódmezővásárhellyel	 kap-
csolatban	is.	

Folytatás	a	3.	oldalon

SIKERES KÖZBESZERZÉS UTÁN A KORMÁNY NEM ADTA KI A TÁMOGATÓ OKIRATOT

HÓDMEZŐVÁSÁRHELYEN 2,9 MILLIÓ FT VOLT AZ EGY 
KAMERÁRA JUTÓ KÖLTSÉG, EZZEL SZEMBEN:

ÉRD (2018) 143 DB KAMERA, 157.165.910 FT 1.099.062 FT / KAMERA

DESZK (2015) 22 DB KAMERA, 10.252.680 FT 466.031 FT / KAMERA

OROSHÁZA (2015) 19 DB KAMERA, 26.270.600 FT 1.382.663 FT / KAMERA

MÓRAHALOM (2015) 12 DB KAMERA, 14.058.365 FT 1.171.530 FT / KAMERA

MAKÓ (2014) 120 DB KAMERA, 84.860.900 FT 707.174 FT / KAMERA

MAKÓ (2010) 73 DB KAMERA, 69.779.675 FT 955.886 FT / KAMERA

ÖNKORMÁNYZAT • Csődbiztost hívna a Fidesz Vásárhelyre

Pert	indítanak	Cseri	Tamás	és	Benkő	Zsolt	ellen
BOROS TAMÁS

	 Cseri	 Tamás	 és	 Benkő	
Zsolt	 arról	 beszéltek	 egy	
sajtótájékoztatón,	 hogy	 a	
polgármester	 bűnös	 gaz-
dálkodásának	köszönhetően	
Hódmezővásárhely	 folya-
matosan	 a	 csőd	 szélén	 tán-

col,	 ezért	 a	 Fidesz	 nevében	
azt	 szorgalmazzák,	 hogy	
csődbiztost	 nevezzenek	 ki	
az	 önkormányzat	 élére.	 Az	
önkormányzat	erre	reagálva	
hírnévrontás	 és	 anyagi	 ká-
rokozás	szándéka	miatt	pe-
res	eljárást	indít	ellenük.
 A két kormánypárti képviselő a 
polgármester rendszeres tájékozta-

tásai alapján jutott következtetése-
ire, ugyanis Márki-Zay Péter nem 
is titkolja, hogy a város idei évre 
tervezett költségvetési hiánya mint-
egy 600 millió forint, és a 2021-es 
költségvetést ekkora veszteséggel 
tervezik. Ez azonban még csak terv, 
a költségvetést február 15-ig kell 
benyújtani. A képviselők ráadásul a 
sajtótájékoztatón felhívták minden 

olyan helyi vállalkozás és cég figyel-
mét, aki szerződéses viszonyban van 
vagy lesz a várossal, hogy innentől 
kezdve semmi garancia nincs arra, 
hogy számláik kiegyenlítésre kerül-
jenek. A polgármester ezt az állítást 
kategorikusan cáfolja, és emiatt a 
város jó hírnevének megsértése és 
vagyoni károkozás szándéka miatt 
peres eljárást kezdeményez Cseri és 

Benkő ellen.
Azzal, hogy a két képviselő teljesen 
alaptalanul, fizetésképtelenséget 
vizionál, mondta Márki-Zay, bi-
zonytalanságot keltenek a város be-
szállítóiban, további, versenyképes 
beszállítókat tudnak elriasztani és 
felverhetik az árakat is.

Folytatás	a	2.	oldalon
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VÁLASZTÁS • Izgalmas lehet  
a voksolás a Hódmezővásárhely-Makó 
választókerületben

Lázár-Márki-Zay	
összecsapás	jöhet

NEM SOK ILYEN KÖZÖS KÉPET LEHET LÁTNI A JELENLEGI ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐVEL 
ÉS A POLGÁRMESTERREL

BOTTYÁN RÓBERT, BOROS TAMÁS

	 Egyelőre	 nem	 hivatalos	
formában	 bejelentette	 Lá-
zár	János	a	választáson,	míg	
Márki-Zay	 Péter	 az	 elővá-
lasztáson	 való	 indulását	 a	
2022-es	 országgyűlési	 vá-
lasztásokon.	
 Lázár János a 24.hu-nak adott 
interjújában mondta azt, hogy azt 
tervezi, hogy 2022-ben egyéniben 
indul a Hódmezővásárhely-Makó 
választókerületben.
Márki-Zay Péter, a Mindenki Ma-
gyarországa Mozgalom elnöke is 
bejelentette: a Csongrád-Csanád 
megyei 4. számú választókörzet-
ben elindul képviselőjelöltként az 
előválasztáson. Saját magán kívül 
még 16 jelöltet jelentett be, akiket 
az MMM támogat. Márki-Zay kifej-
tette: a 106-ból már 85 körzetben 
van több ellenzéki jelölt, ezért ott 
már elkerülhetetlen az előválasztás, 
de szerinte a maradék körzetben is 
várhatóak még jelöltek.
Az előválasztásról elmondta: nyi-
latkoznia kell minden indulónak, ha 
megnyeri az előválasztást, akkor a 
közös lista nevében indul 2022-ben. 
Ha pedig nem ő nyeri az előválasz-
tást, akkor beáll a nyertes mellé. Aki 
elindul önállóan, az anélkül kockáz-
tathatja a kormányváltást, hogy re-
ális esélye származna a parlamentbe 
jutásra, mondta. Egyéni jelölteknek 

esélye nem lesz és a közös ellen-
zéki listán kívül induló pártok sem 
tudnak bejutni majd – vélekedett 
Márki-Zay Péter. Fontosnak tartotta 
közölni, hogy mindenki – civilek, 
párttagok – aki szeretne, az elő-
választáson induljon el, ne pedig 
2022-ben, az ,,éles” választáson és 
vegyen el szavazatokat.
A térségből a Csongrád-Csanád 
megyei 1-es körzet az, ahol jelenleg 
csak egy ellenzéki indulóról tudni. 
A	 Mindenki	 Magyarországa	 Moz-
galom	elnöke	felsorolt	17	jelöltet	az	
előválasztásra:
• Budapest 6: Csordás Anett
• Budapest 13: Vajda Zoltán
• Baja: Preininger Rozália, dr. Sörös 

Gergely
• Baranya 1: Mellár Tamás
• Baranya 4: Alpár György
• Csongrád-Csanád 3: Mészáros Gá-

bor
• Csongrád-Csanád 4: Márki-Zay 

Péter
• Fejér 3: ifj. Bogdán János
• Fejér 5: Gottlóz Tibor
• Komárom-Esztergom 3: Lakatos 

Béla
• Győr-Moson-Sopron 1: Urbán Tibor
• Győr-Moson-Sopron 5: Szabó Mik-

lós
• Pest 2: Szél Bernadett
• Szabolcs-Szatmár-Bereg 1: Lövei 

Csaba
• Szabolcs-Szatmár-Bereg 2: Dr. Kiss 

Krisztián
• Zala 2: Molnár Tibor 

Folytatás	a	címoldalról

 Amikor ő polgármester lett, ak-
kor 1 milliárd forint tartozása volt a 
városnak a beszállítók felé, ma min-
denkit ki tudnak fizetni.
Márki-Zay szerint hazugság a helyi 
képviselők azon kijelentése is, hogy 
más városok ne lennének nehéz 
helyzetben. Ezzel kapcsolatban Ma-
kót emlegette a helyi Fidesz-KDNP, 
ám ott szinte nullára levágták, de 
legalábbis jelentősen megnyirbál-
ták a szociális kiadásokat. Makó 
költségvetésében ráadásul voltak 
bizonytalanságok, méghozzá a Co-
vid-járvány kitörése előtt is.
A járványon felül Magyarországon 
azonban a kormány elvonásai is 
sújtják az önkormányzatokat. Rá-
adásul, ha éppen Győr, Székesfe-
hérvár, Debrecen és több más, csakis 
Fideszes vezetésű, Megyei Jogú Vá-
ros nem lett volna nehéz helyzetben, 
akkor vajon miért lett volna szükség 
december 24-én mindannyiuk szá-
mára 1,38 milliárd forintos kompen-
zációt adni?
Márki-Zay Péter elmondta, ha ezt 
a kompenzációt ők és más, nem 
Fideszes vezetésű városok is meg-
kapják, akkor gond nélkül fogják 
tudni a gazdálkodásukat folytatni, 
és stabil költségvetést nyújthatnak 
be. A kormány ígérte, hogy január 
második felében minden érintett 
várossal leül majd tárgyalni, ám ez 
elmondása szerint a mai napig nem 
történt meg.
A polgármester szerint Cseri Ta-
másnak és Benkő Zsoltnak nem őt 
kellene valótlanságokkal támadnia, 
hanem a térség országgyűlési kép-
viselőjénél, Lázár Jánosnál elérni, 
hogy a kormány nyújtson kompen-
zációt Hódmezővásárhely felé is.
Cseri Tamás és Benkő Zsolt a saj-
tótájékoztatón magas fizetéseket, 
tanácsadói szerződést is említettek. 
Erre Márki-Zay elmondta, nem erre, 
hanem a korábbi városvezetésre 
volt jellemző a pazarló gazdálko-
dás, amikor a város javaiból egy 
szűk réteg részesült csak. Jelenleg, 
ismételte, valamennyi beszállítónak 
tudnak fizetni. Példákat is hozott a 
polgármester a korábbi pazarló gaz-
dálkodásra:

• A városban magas építményadót 
kellett fizetni, amelyet a Lázár Já-
nos vezette önkormányzat vetett 
ki

• Közfoglalkoztatottakkal gyártatta 
saját borosládáit Lázár János

• Évente 50-120 millió forintos 
éttermi reprezentációs számlák 
voltak jellemzőek a Fidesz vezetés 
idejében

• Vásárhelyen az áron felül vásárolt 
és felszereltetett kamerák

• Hónapokig nem látott alkalma-
zottak voltak a Városházán, akik 
fizetést azonban kaptak

• Az egyik önkormányzati alkalma-
zott a saját apjának szeretett volna 
egy 14 millió forintos szerződést, 
erdőlocsolásért

• A strand vizét ivóvízzel töltötték 
fel, ami rendkívül drága volt.

Ráadásul Lázár Jánost egyszer 23 
milliárd forinttal kellett az állam-
nak kisegíteni, és Márki-Zay Péter 
elmondta, amikor átvette a város 
vezetését, már akkor 10 milliárd 
forintnyi tartozása volt Hódmező-
vásárhelynek. Ennek a rossz gazdál-
kodásnak ők az örökösei. Ezen kívül 
Lázár Jánost követően került elő 
számos, a mostani vezetést terhelő 
kötelező kifizetés:
• Belügyminisztériumnak egy ko-

rábbi támogatásból maradt mint-
egy 700 millió forintos összeg

• A kórház felé is vannak ki nem fi-
zetett összegek

• A Volánbusznak, és cégek felé is 
állnak fenn tartozások

A 600 milliós elvonás mellett az ön-
kormányzati bérleti díjak emelését 
és az adóemelést és új adók kivetését 
is megtiltották az önkormányzat-
nak. Tavaly a gépjármű-adó elvonás 
és a reklámadó megszüntetésével 
kapcsolatban is mintegy 150 millió 
forint kára keletkezett az önkor-
mányzatoknak. Az ingyenes parko-
lással 50-60 millió forinttól esik el 
Hódmezővásárhely.
A polgármester szerint a Médiacent-
rum jelenleg Hódmezővásárhelyen 
sokkal pártatlanabb, mint korábban 
volt. Beszámol ugyanis a Fideszes 
képviselők sikereiről, segítségéről, 
vádaskodásáról is, és, noha bojkot-
tálják a Médiacentrumot, de bár-
mikor készek nyílt vitára, érvek üt-
köztetésére elhívni a kormánypárti 
képviselőket is. A Médiacentrum 
költségvetése jelenleg kevesebb, 
mint a Fidesz idejében volt.
Politikai kinevezett és politikai 
tanácsadók csak a Fidesz idejében 
voltak, mondta. Jelenleg 2 alpolgár-
mester van, de Berényi Károly tár-
sadalmi munkában, ingyen látja el e 
feladatát, a Fidesz idejében viszont 
3 főállású polgármester volt (Szabó 
János hivatalosan még nem alpol-
gármester, őt a veszélyhelyzet utáni 
városi közgyűlés nevezheti majd ki- 
B.T). Korábban autó, titkárság áll az 
alpolgármesterek rendelkezésére, és 
2 havi jutalmat kaptak, magánutak-
ra mentek repülővel a város pénzén. 
Ezek nem jellemzik a mostani alpol-
gármestereket. 

ÖNKORMÁNYZAT • Csődbiztost hívna a Fidesz Vásárhelyre

Pert	indítanak	Cseri	Tamás	
és	Benkő	Zsolt	ellen

FEBRUÁR 15-IG KELL A KÖLTSÉGVETÉST MEGALKOTNI

CSAK A KÖTELEZŐ FELADATOK MARADNÁNAK? FOTÓ: VÁSÁRHELYI VTV
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Folytatás	a	címoldalról

Márki-Zay	Péterrel	kapcso-
latban	már	azt	is	kijelentet-
te,	 hogy	 „finoman	 szólva	
sem	 együttműködő”.	 Ezt	 a	
polgármester	híváslistákkal,	
elküldött	 sms-ekkel	 cáfol-
ta.	 Ezúttal	 Barák	 Anitával,	
a	 Városfejlesztési	 és	 Vá-
rosüzemeltetési	 Iroda	veze-
tőjével	 és	 Molnárné	 Kőfalvi	
Ágnessel,	 a	 Városfejlesztési	
és	 Építészeti	 Csoport	 mun-
katársával	 beszélgettünk	 a	
Modern	 Városok	 Program	
önkormányzati	 hatáskörébe	
tartozó	programelemekről.
 Elöljáróban elmondták, hogy az 
építkezési projektek tervezési és ki-
vitelezési szakaszra oszlanak. Nettó 
700 millió Ft alatt a kivitelezés lebo-
nyolítása az önkormányzat feladata, 
700 millió Ft felett viszont már nem, 
ekkor már a kormány által létreho-
zott Beruházási Ügynökség égisze 
alatt folyik a munka. Ennek még lesz 
szerepe.
Az összes Modern Városok Program 
eleménél az előkészítési fázisra ka-
pott megbízást a város. Kivitelezésre 
egyik projektnél se jött meg ezidáig 
a támogatás. Vannak programele-
mek, ahol már megszületett a kor-
mánydöntés, csak a pénz folyósítá-
sára várnak, a kormány viszont még 
a költségvetés tervezetébe sem tette 
bele ezeket az összegeket. 

A	gimnáziumok

 A Németh László Gimnázium és a 
Bethlen Gábor Református Gimná-
zium fejlesztési és felújítási projekt-
jeiről elmondták,  lényegileg ez egy 
projektnek számít, mert a kormány 
egy támogatási okiratban támogat-
ta a két intézménnyel kapcsolatos 
munkálatokat. A projekt egyéb-
ként bővítésről szólt, illetve egy 
multifunkciós csarnok, elsősorban 
tornacsarnok és egy hozzá tartozó 
könyvtárrészleg építéséről a Né-
meth László Gimnázium esetében. 
Összességében a tervek elkészültek, 
minden szükséges dokumentum a 
rendelkezésre áll, azonban állami 
forrás híján a kivitelezéshez nem 
tudnak hozzákezdeni.
A Németh László Gimnáziumnak 
már volt sikeres közbeszerzési el-
járása 2018-ban, de hiába született 
meg egy kormányhatározat, amely 
a beruházás további sorsáról szólt, 
ahhoz a határozathoz a kormány tá-
mogatói okiratot nem nyújtott, ezért 
egy idő után a kivitelezés megvaló-
sítása már lehetetlenné vált. Ekkor 
kénytelenek voltak a közbeszerzési 
eljárást leállítani, mert az érintett 
vállalkozó a továbbiakban már nem 
tarthatta magát korábbi ajánlati kö-
töttségéhez.
A Gimnázium közbeszerzési eljárá-
sát 2019 decemberében indították 
újra, de 2020-ban le kellett állítani, 
mert a kormány határozatát nem 

MODERN VÁROSOK • Kormányzati források és akarat híján nem haladnak a vásárhelyi beruházások

Vásárhely	együttműködne, a	kormánybiztos	
„kommunikál”

módosította, az 2019-re szólt. Az 
Emberi Erőforrások Minisztériumá-
tól ekkor kapták azt a választ, hogy 
mivel nincsen új kormányhatározat, 
ezért arra nincsenek források, a 
projektet le kell állítani. 
Barák Anita és Molnárné Kőfalvi Ág-
nes elmondták, a projektekben álta-
lában az idő ellenük dolgozik, hiszen 
a szükséges engedélyeket ugyan 
meg kell hosszabbítani, de a kivi-
telezés nem kezdődhet el. Ráadásul 
menet közben felmennek az árak, és 
a Németh László Gimnázium eseté-
ben a beruházás összege nettó 700 
millió forint fölé emelkedett, így azt 
tovább kell adni a Beruházási Ügy-
nökségnek.
Ugyanehhez a támogatói okirathoz 
csatlakozik tehát a Bethlen Gábor 
Református Gimnázium. Ebben az 
esetben a gimnázium műemlék-
épületének a felújításáról van szó, 
illetve új épületelemek is épülnének 
a Szathmáry Kollégiumhoz. Egy új 
sportlétesítmény és ennek kiszol-
gáló együttese, valamint bővülne a 
konyha és az étterem rész is. 
Az 5,6 milliárd forintos beruhá-
záshoz az önkormányzat a terveket 
és mindent, ami az előkészítéshez 
tartozik, megcsinálta. Megoldották 
a csapadékvíz elvezetést, a régészeti 
feltárást, a lőszermentesítést. A nö-

vekvő energiaigény miatt új trafót 
is létesítenének, de nagyon fontos 
lenne még a tram-train beindulása 
előtt az, hogy alatta az utat át tudják 
még fúrni, hogy az iskolát ezzel a 
trafóval össze tudják kötni.

A	könyvtár	és	
tudásközpont

 Az EMMI visszavonta a könyvtár 
és tudásközpont támogatását, me-
lyet azzal indokoltak, hogy nagyobb 
lett a program tartalmi része, mint 
amire eredetileg adták a támogatást. 
Barák Anita és Molnárné Kőfalvi 
Ágnes ellenben azt mondták, ők 
semmit sem változtattak a projekt 
adatain és méretén, finanszírozási 
számain, egyedül a helyszín válto-
zott volna meg. Alapvetően a Levél-
tár elhelyezésének a programba való 
bevonását kifogásolta az EMMI, de 
az már a 2017-es tervpályázat kiírá-
sakor is a dokumentáció tartalmá-
ban szerepelt. A könyvtárat a korábbi 
városvezetés a sarokház előtti zöld-
terület helyén akarta megvalósítani, 
a jelenlegi önkormányzat a Hódtóba, 
a Rózsa utca- Tóalj utca sarkára he-
lyezte volna el az épületet. A támo-
gatói okiratban nem is volt konkrét 
helyszín, csak annyi szerepelt, hogy 
a belvárosban kell megvalósulnia, a 

beruházásnak, így az sem lehetett 
indok a támogatás megszüntetésére. 

A	Hódmezővásárhelyi	
Szakképzési	Centrum

 A Hódmezővásárhelyi Szakkép-
zési Centrum több intézményének 
felújítási és fejlesztési előkészíté-
se is elkezdődött, erről korábban 
már beszámoltunk. Ennek üteme 
december 31-ével zárult. Szintén a 
kivitelezésre várnák a támogatást. 
Itt a beruházások összköltsége 
általában nettó 700 millió forint 
felett van. Ez alól kivétel az Eötvös 
József Szakgimnázium és Szakképző 
Iskola, ahol lehetett volna a közbe-
szerzési eljárást előre lefolytatni, 
hogyha erre a támogatási okiratban 
lett volna lehetőség.

A	többi	projekt

 A 117 km kerékpárút és külterületi 
út építésének előkészítési fázisára 
hosszabbítást kért az önkormány-
zat, amely engedély meg is érkezett. 
Bár egyelőre csupán elektronikusan, 
az ígéretek alapján azonban számí-
tanak rá. Jelenleg a tervezés köz-
beszerzését zárnák le, ezt követően 
indulnának a tervezési munkák, 
melyet a szükséges területszerzések 

követnének.
A Csengettyű közben található 33 
szolgálati lakás kálváriája is rég-
óta téma. A Minőségi Otthoncsere 
Program leállt, miközben az ön-
kormányzatnak a tulajdonában van 
33 lakás, amelyet bérbe nem adhat, 
mert hiányzik az ehhez szükséges 
kormányzati engedély, tehát egy 
aláírás.  
A megyei Agrárkamara költözése is 
késlekedik. Az eredetileg kinézett 
helyszínt, a Pávás-házat eladta a 
Csongrád Megyei Kormányhivatal, 
és mellette vettek volna egy üres 
ingatlant, de a kettőre  együtt lett 
volna szükség. Ez az ügy jelenleg áll.
Az Ipari Park bővítéséről és fejlesz-
téséről jelenleg nincs támogatási 
okirat. A Nemzeti Ipari Park Üze-
meltető és Fejlesztő Zrt. elővásárlási 
szerződéseket kötött a tulajdono-
sokkal, de ez nem tartozik az ön-
kormányzat hatáskörébe tartozik.  
Ebben a projektben kérték az ipari 
park beruházási célterületté nyilvá-
nítását, de nem kapták meg.
A napelem park létesítéséhez a ren-
dezési tervet módosította az önkor-
mányzat úgy, hogy bizonyos terü-
leteket kijelölt a létesítésre, egyéni 
befektetők számára. Ez viszont je-
lenleg nem része a Modern Városok 
Programnak, nincsen rá támogatási 
okirat.

Nem	kap	időpontot	 
az	önkormányzat

 Az egyes programelemekkel 
kapcsolatban utoljára 2019 első 
hónapjaiban egyeztettek Bertáné 
Dr Bényi Krisztinával, a Modern 
Városok Program fejlesztésének 
koordinációjáért felelős akkori he-
lyettes államtitkárával, és jelen volt 
az összes társminisztérium is. Akkor 
támogatói jelleggel ültek le az ön-
kormányzattal beszélni, ám jelentős 
haladás ezek után nem történt. 2019. 
év végén jelezte az önkormányzat, 
hogy újra szeretnének találkozni, 
mert látják a felmerülő problé-
mákat, például a két gimnázium 
esetében. Mindezek ellenére azóta 
sem kaptak időpontot Gyopáros Al-
pártól, és 2020 februárjában ezek a 
tárgyalások teljesen megrekedtek. 
Barák Anitáék is megerősítették azt, 
hogy az önkormányzat megpróbálta 
elhívni Gyopáros Alpár kormány-
biztost, Budapestre is szívesen el-
mentek volna, de mindhiába. 
Barák Anita elmondta, hogy ezeket 
a programelemeket végig úgy alakí-
tották ki kormányzati szinten, hogy 
egy-két évet szántak azok megva-
lósítására, noha ezen határidők be-
tartása már a kiírás pillanatában is 
kétséges volt. Ezért kellett folyama-
tosan hosszabbítani őket, azaz kel-
lett volna, mert a lassú ügyintézés 
a minisztériumokban ezt általában 
nem tette lehetővé. Vannak persze 
olyan városok, ahol ez nem ütközött 
állami ellenállásba, Hódmezővásár-
helyen azonban folyamatosan. 

A PROJEKTEK ELŐKÉSZÍTÉSÉIG ELJUTOTT A VÁROS, A KIVITELEZÉSRE NEM JÖTT MÉG PÉNZ

Márki-Zay	Péter	sem	éri	el	Gyopáros	Alpárt
Gyopáros Alpár, a Modern Városok Programért felelős kormánybiztos januárban ismét arról beszélt egy rádióin-
terjúban, hogy Hódmezővásárhely nem tudja jól kihasználni a Modern Városok Program adta lehetőségeket, és 
nem működik együtt. A polgármester ezt híváslistákkal cáfolta. A Program keretében néhány beruházás megvaló-
sult már Hódmezővásárhelyen, ám több eljárást éppen a kormányzat hátráltat. 
„Márki-Zay Péter úr finoman szólva sem együttműködő” - ezt állította Gyopáros Alpár, a Modern Városok Prog-
ram kormánybiztosa. Márki-Zay Péter ezzel szemben híváslistát és üzeneteket mutatott be a Vásárhelyi TV-nek, 
amellyel azt bizonyítja, hogy nem csak hogy többször kereste a kormánybiztost, de éppen hogy Gyopáros Alpár 
volt az, aki üzeneteire nem reagált.
A bemutatott sms-ek például arról árulkodnak, hogy Márki-Zay Péter 2019 áprilisában, 2020 februárjában, 2021. 
január 4-én és 14-én is kereste Gyopáros Alpárt, ám üzeneteire választ soha nem kapott, mint ahogy hívásaira 
sem vette fel a telefont.
2020 októberében a Hódpress is megkereste Gyopáros Alpárt kérdéseivel, de választ nem kaptunk rájuk. Többek 
között arra is kíváncsiak lettünk volna, mikor valósul meg a kormánybiztos, 2019 januárjában beígért hódmező-
vásárhelyi látogatása. Márki-Zay elmondta, hogy ezzel a látogatással kapcsolatban bővebben soha nem szólt, nem 
egyeztetett, nem mondott le időpontot.



4.

2021. február 12.

Városunk

TRAM-TRAIN • Járdafelújítás, közvilágítás és határidő 
hosszabbítás

746	millióval	drágult 
a	beruházás
B. D.

	 A	 tram-train	 beruházás-
hoz	 köthető	 közúti,	 vasúti	
munkák	 tervezési	 és	 kivi-
telezési	 feladatait	 bővíteni	
kellett,	 és	 a	 határidő	 meg-
hosszabbításra	 is	 elment	
közel	300	millió	forint.
 Három nappal azután, hogy 
januárban megérkezett az első 
tram-train szerelvény Szentesre, 
módosították a Szeged-Hódmező-
vásárhely tram-train létesítésére, 
közúti vasúti munkák tervezési és 
kivitelezési feladatainak ellátására 
vonatkozó, a Nemzeti Infrastruktú-
ra Fejlesztő Zrt. és a Strabag Vasút-
építő Kft. közötti szerződést – derül 
ki az uniós közbeszerzési értesítőn 
közzétett dokumentumból.
Az összesen 746,5 millió forintos 
vállalkozói díjnövekedés több té-
telből adódott össze. Az indoklás 
szerint például a kakasszéki csa-
torna kiváltása a közműszolgáltató 
feladata, aki nem vállalta a munkát, 
így azt a vállalkozó végezte el. A má-
sik, hogy megrendelő számára nem 
volt minden tekintetben ismert az 

üzembe helyezésre kerülő járművek 
műszaki paramétere, így a jármű 
áramfelvétele sem, mivel beszer-
zésük később került megindításra. 
Ezért az üzemeltető kérésére a hód-
mezővásárhelyi felsővezeték anyaga 
módosul. A járda helyreállítására és 
a közvilágítás kiépítésére irányuló 
igény a hódmezővásárhelyi önkor-
mányzat levelében került megfogal-
mazásra: erre 330 milliót számoltak 
föl.

A megvalósítási és a teljesítési ha-
táridő is meghosszabbításra került, 
ezért a vállalkozó az eredeti szerző-
désben szereplő biztosítékok alapján 
anyagi igényt érvényesíthet: ez 294 
millió forint többletköltséget jelent 
az állami megrendelő számára.
A projekt befejezési határidejét 2021. 
március 31-re módosították a szer-
ződő felek. 

TÖMEGKÖZLEKEDÉS • Vonat, busz, tram-train

Melyik	lesz	a	gyorsabb?
B. D.

	 Ettől	 az	 évtől	 három	 tö-
megközlekedési	 eszközön	
is	 utazhatnak	 a	 Hódmező-
vásárhely	 és	 Szeged	 között	
ingázók.	A	hivatalos	menet-
időket	hasonlítottuk	össze.
 Naponta tizenöt járatpár közle-
kedik február 22-től a Hódmező-
vásárhely és Szeged közötti vasút-
vonalon, amelynek pályaszakasza 
a felújítást követően 100 km/h-ás 
megengedett sebességre lesz alkal-

mas a szükséges hatósági eljárások 
lefolytatása után a MÁV közlése 
szerint. A menetrendben szereplő 
vasúti szerelvények átlagsebessége 
49 km/h lesz – a vásárhelyi vasú-
tállomás és a szegedi nagyállomás 
közötti 31 kilométeres utat 38 perc 
alatt teszik meg, Szeged-Rókusra 25 
perc alatt ér át a vonat.
A két város között közlekedő busz-
járatok menetideje tűnik a legrövi-
debbnek. A vásárhelyi és a szegedi 
buszállomás közötti 25 kilométeres 
utat 32 perc alatt teljesítik a jármű-

vek, a szegedi nagyállomásra 37 perc 
alatt érnek ki.
A tram-train járatok két végállo-
más – a vásárhelyi vasútállomás és a 
szegedi nagyállomás – közötti me-
netideje tervezetten 42 perc, a két 
belváros között pedig 32 perc lesz. 
A vasút-villamos mellett, a felújí-
tott 135. sz. vasútvonal adottságait 
kihasználva, a megmaradó Szeged 
– Békéscsaba személyvonatok me-
netideje tervezetten 7 perccel fog 
csökkenni. 

KÁOSZ MÁR NINCS, DRÁGULÁS MÉG VAN

KÉNYELMES LESZ A TRAM-TRAINNEL UTAZNI, DE VAJON ÁTÜLNEK AZ AUTÓSOK? FOTÓ: BUDAI DÁNIEL

Folytatás	a	címlapról

300 térfigyelő kamerát telepítet-
tek az elmúlt években a városban, 
2011 és 2013 között 1,5 millió, 2013 
decemberétől csaknem 3 millió Ft 
volt az egy kamerára jutó költség. Ez 
2-3-szor több, mint az országban 
bárhol, Orosházán pl. ez a mutató 
1,3, Mórahalmon 1,1 millió Ft körül 
van, Makón 2 beszerzésben is 1 mil-
lió Ft alatt maradt.
Horváth András hangúlyozza, amit 
mond, az nem vélemény, vagy becs-
lés:
„Nagyon komoly 
összehasonlításokat 
végeztem, átnéztem 
a közbeszerzési 
dokumentumokat, 
megnéztem az egységárakat, 
megnéztem miből áll egy 
ilyen kameratelepítés, 
milyen járulékos költségei 
vannak, ebből adódott az, 
hogy jelentős túlárazásokat 
lehetett vélelmezni. Én úgy 
saccolok, hogy körülbelül 
250 millió Ft-tal többet 
fizethetett a város, ezekért a 
kameratelepítésekért,  mint 
amit normális körülmények 
között, versenyhelyzetben 
el lehetett volna érni.”

Valaki	információkat	
szivárogtatott	ki

 Az egykori NAV-os szerint az is 
gyanakvásra ad okot, hogy a pályázó 
a 100 millió Ft értékű tendereknél is 
néhány ezer Ft pontossággal be tud-
ta lőni azt, hogy mennyire becsülte 
az önkormányzat a maximális ösz-
szeget.
„Valószínűleg tudnia 
kellett a pályázónak arról, 
hogy mi az elvárása az 
önkormányzatnak mi az 
az összeg, amivel biztosan 
nyerni tud.  Egy-két ilyen 
előfordulhat egy város 
történetében, de az, hogy 
rendszerszintűen, 30-40 
közbeszerzésnél - nem csak 
a kamerarendszereknél 
- , forintra el van találva, 
vagy csak pár száz forint 
eltérés van, az nem 
tekinthető véletlennek.”

A térfigyelő kamerákkal kapcsolat-
ban szembetűnő, nehezen indokol-
ható furcsaság az is, hogy egy-egy 
kandelláberen 4-5 kamera is van, 
köztük úgynevezett super dome 
kamerák, amelyek forgathatók, így 
elvileg fölösleges lenne ilyen sokat 
egy csokorba rakni. 
Nem kevés pénzről van szó, 650 mil-
lió Ft-ról. Az első, 2011-es megbízás 
óta ennyit költött Hódmezővásár-

hely térfigyelő rendszerekre, 300 
db kamerát szereltek fel az önkor-
mányzat megbízásából. 2011 és 2013 
ősze között az egy kamerára jutó te-
lepítési költség 1,5 millió forint volt. 
2013 decemberétől azonban elszáll-
tak az árak.  A legutóbbi 4 szerződés 
összértéke 469 millió forint, az egy 
kamerára jutó telepítési költség itt 
már 2,9 millió forintra tehető.
Horváth András a rendelkezésre álló 
dokumentumokból megállapította, 
hogy a nyertes ezekben az ügyek-
ben 2017-ig bezárólag, illetve előtte 
5-6 évig egy jól körülhatárolható 
cégcsoport, az utolsó években pedig 
egyetlen cég volt.
„Összehasonlítottam más 
városok ugyanilyen típusú 
kameratelepítésével, 
azt tapasztaltam, 
hogy esetenként 2-3 
szoros túlárazást 
lehet megállapítani, a 
hódmezővásárhelyi térfigyelő 
kamera telepítéseknél, 
mint más városokban.”

Az összehasonlításoknál Horváth 
András arra is vigyázott, hogy azo-
nos időszakban végrehajtott fej-
lesztéseket vessen össze, illetve az 
ország különböző településeit vizs-
gálta.
„Ilyen mértékű költségeket 
kamerafejlesztéseknél 
sehol az országban 
nem tapasztaltam.”

A hódmezővásárhelyi 2,9 millió 
Ft-os egy kamerára jutó költség a 
felsorolt példák közül a legdrágább 
orosházinál is sokkal többe került 
és a két makói példa is bizonyítja, 
lényegesen kevesebből is meg lehet 
egy ilyen fejlesztést oldani. 
„Egészen elképesztő, hogy 
vagy pontosan forintra 
belőtte, vagy pár száz, vagy 
pár ezer forint eltérésre. 90 
milliós tételnél még a 10 ezer 
forintos eltérés se sok, mindig 
be tudta lőni, hogy mi az 
az összeg, amivel biztosan 
nyerni tud, ez csak úgy 
történhetett meg, hogy valaki 
információkat szivárogtatott 
ki az önkormányzattól.”

„Ez olyan történet, ahol 
megáll annak a gyanúja, 
hogy versenykorlátozó 
magatartás közbeszerzési 
eljárásban.”

Az már csak hab a tortán, hogy Hód-
mezővásárhelyen egy-egy kandel-
láberen 4-5 kamera is van, köztük 
úgynevezett super dome kamerák, 
amelyek forgathatók, így elvileg 
fölösleges lenne ilyen sokat egy 
csokorba rakni. Így viszont sikerült 
300 kamerát elhelyezni a 44 ezres 
városban. 

GYANÚ • Az egy kamerára jutó költség itt 
2-3-szor magasabb, mint máshol

Illegális 
kamerák 
Vásárhelyen?
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KÖRNYEZETVÉDELEM • Tisztább lehet 
a város környéke

16	illegális	
hulladéklerakó	
szűnhet	meg
BOTTYÁN RÓBERT

	 Az	 önkormányzat	 az	 In-
novációs	 és	 Technológiai	
Minisztérium	 pályázatának	
segítségével	16	darab	illegá-
lis	 hulladéklerakót	 számol-
na	fel,	többek	között	a	Már-
télyi,	a	Bodzási,	az	Erzsébeti	
úton.	A	pályázat	nem	igényel	
önerőt.
 Az ITM pályázati felhívásának 
célja, hogy a kormány Klíma- és 
Természetvédelmi Akciótervében 
foglaltak alapján sor kerüljön az 
ország területén elhagyott, vagy 
jogellenesen elhelyezett hulladék 
felszámolására.
Az önkormányzat felmérte az ille-
gális lerakókat, ezeket számolná fel 
a 20,5 millió forintos pályázat se-
gítségével. A város ősszel hasonlóra 
pályázott a Belügyminisztériumnál, 
de az nem részesült támogatásban.

A	következő	helyszíneket	
azonosították:

• Bodzási út végén MOL próbafú-
rásnál,

• Bodzási út 4-es kilométerkő, jobb 
oldalon,

• Szennyvíztisztító telep melletti 
terület,

• Csomokorkányi út Vörösföldút 
mellett,

• Janáki utca csatorna mellett,

• Mártélyi út mellett Bakacsi Zol-
tán-féle tanya után, a Kopja-
fás-dülőben

• Mártélyi út mellett Radics Imrétől 
a vízhúzó felé,

• Téglási bekötőút,
• Kutasi út Perei-tanyától a máso-

dik bejáró visszafelé,
• Csomokorkányi úti kiskertek, 

Kankalin – Vasút utca sarok,
• Szikáncsi út Sert. Váll. előtti bekö-

tőúton, az erdősáv mögött,
• Erzsébeti út 27-es kilométerkő 

előtt, jobbra,
• Erzsébeti út, Bán László tanyája 

utáni első kereszteződés jobbra,
• Régi tiszai út eleje,
• Belterület Aranyág,
• Bordás dűlő (Bodzás part).
Márki-Zay Péter a januári vélemé-
nyező ülésen elárulta: bár eddig a 
képviselők véleményét kikérve ho-
zott döntéseket az első hullám alatt 
és a jelenlegi veszélyhelyzet alatt 
is, most a pályázat beadásáról egy 
személyben döntött. A beküldésével 
nem látott kockázatot és szerinte 
előnyösebb, ha minél hamarabb be-
érkezik a pályázati anyag. 

SZÁLLÁSHELYEK • 270 millió bevételtől estek el tavaly

Már	a	tartalékaikat	csipegetik
BÍRÓ DÁNIEL

	 Mintegy	 270	millió	 forint	
bevételtől	 estek	 el	 a	 vásár-
helyi	 szállásadók	 a	 járvány	
során	 elrendelt	 korlátozá-
sok	 miatt	 2020-ban,	 álla-
mi	 kompenzációt	 viszont	
nem	kaptak.	Egy	panziótulaj	
szerint	 azért,	mert	Hódme-
zővásárhelyen	 kevésbé	 jel-
lemző	az	 előfoglalás.	Ő	már	
csipegeti	tartalékait.
 Hozzávetőleg akkora bevételtől 
estek el a vásárhelyi szállásadók 
2020-ban az elrendelt korlátozások 
miatt, mint amennyi a Hotel Ginkgo 
teljes éves forgalma volt a korona-
vírusjárvány előtti évben. A mintegy 
270 milliósra becsült összeg azon 
számítás alapján jött össze, hogy 
a városházáról kapott, elmúlt évi 
vendégéjszaka adatokat összevetet-
tük a tavaly előtti mutatókkal. Mint 
megtudtuk, míg 2019-ben összesen 
56 887 vendégéjszakát regisztráltak 
a városban, 2020-ban mindössze 23 
005-öt. Ha kettő közötti különbséget 
felszorozzuk egy vélt középértékkel, 
8000 forinttal – ami a legdrágább 
és a legolcsóbb szolgáltatás átlagá-
ra -, 271 milliós a bevételkiesés. A 
december és a karácsonyi ünnepek 
óriási visszaesést hoztak: 2019 utol-
só hónapjában 2908 vendégéjszakát 
töltöttek Vásárhelyen az elszállásol-
tak, 2020 végén viszont ennek csak 
az egyötödét, ami 80 százalékos 
csökkenést jelent.
A múlt év végén a kormány úgy 

döntött, hogy az üzleti ügyben ér-
kező vendégek fogadását kivéve 
bezárásra ítélt szálláshelyek a 2020. 
november 11. és december 10. közötti 
foglalásaik után elmaradt bevétel 80 
százalékát megkapják az államtól. A 
Magyar Turisztikai Ügynökség köz-
zétette azoknak a szálláshelyeknek 
a listáját, amelyek az elmaradt fog-
lalásaik után állami támogatásban 
részesültek. Ezek között egyetlen 
vásárhelyi szálláshelyet sem talál-
tunk.
– Hódmezővásárhelyen a turizmus 
még nem számottevő. Nálunk nem 
kifejezetten jellemző az előfoglalás, 
elsősorban lakodalmakra vagy a je-
lentős érdeklődést vonzó mezőgaz-
dasági napokra szoktak hónapokkal 
korábban szobát foglalni, de az 
utóbbi időszakban ilyen rendezvé-
nyekre nem kerülhetett sor – nyi-

latkozta lapunknak Berta Sándor. 
A Szent István Panzió üzemeltetője 
hozzátette, ezért nem is pályáztak 
az állami kompenzációra. Az első 
hullám idején elrendelt tavaszi 
bezárástól eltekintve novemberig, 
mikor bevezették a korlátozásokat, 
elfogadható volt a forgalmuk, de az-
óta egyre nyögvenyelősebb az üze-
meltetés. – Egy főt alkalmaz családi 
vállalkozásunk, bér- és járuléktá-
mogatást tudunk igénybe venni rá, 
de ezért cserébe 3 hónapos tovább-
foglalkoztatást vállaltunk. Miköz-
ben minimálisak a bevételeink, a téli 
időszakban többszörösére emelke-
dik a rezsi, és a talpon maradáshoz 
csipegetnünk kell a tartalékainkból. 
Bizakodunk, hogy hamarosan min-
den visszaáll a régi kerékvágásba – 
mondta Berta Sándor. 

KÉP ALÁÍRÁS

VONATKÖZLEKEDÉS • Nem kell pótlóbuszokra szállni Szeged és 
Hódmezővásárhely között

Február	22-től	újra	járnak 
a	vonatok
BOTTYÁN RÓBERT

	 A	 tram-train	 beruházás-
hoz	 kapcsolódóan	 hama-
rosan	 befejeződik	 a	 vonat-
közlekedést	 érintő	 felújítás	
a	 Szeged	 és	 Hódmezővá-
sárhely	 közötti	 pályaszaka-
szon,	 ezért	 február	 22-től	
ismét	 teljes	 útvonalon	 köz-
lekedhetnek	 a	 vonatok	 a	
Szeged	–Békéscsaba	 vona-
lon	–	közölte	a	MÁV.	Ennek	
köszönhetően	nem	kell	pót-
lóbuszokra	szállni	Szeged	és	
Hódmezővásárhely	között.
 A felújítás során, 2018 áprilisától 
a két megyei jogú város állomásai 
között szünetelt a vonatközleke-
dés és pótlóbuszok szállították az 
utasokat. Február 22-től Szeged és 
Békéscsaba között a teljes vonalon 
M41-es (Csörgő becenevű) dízel-
mozdonyok közlekednek – az utas-
forgalom mértékétől függően – 2-3 
kocsival.
A MÁV azt írja: a Szeged–Hódme-

zővásárhely–Békéscsaba vonalon a 
vonatok a közforgalmi menetrend-
ben meghirdetettek szerint fognak 
közlekedni, a korábban már meg-
szokott csatlakozási rendszer meg-
tartásával Szegeden, Békéscsabán 
és Orosházán, valamint továbbra is 
Hódmezővásárhelyi Népkert állo-
máson biztosítanak átszállást Szen-
tes felé.
Szeged-Rókus és Hódmezővásár-
helyi Népkert között 22 kilométeren 

fektettek le síneket, ahol a vasútü-
zem megkövetelte, ott második 
vágány is épült. Ágyazat- és terep-
rendezési munkákat is végeztek, 
szabályozták a váltókat és a vágá-
nyokat, jelenleg pedig folyamatban 
van még a biztosítóberendezés 
kiépítésének befejező fázisa. Ez a 
pályaszakasz 100 km/h-ás megen-
gedett sebességre lesz alkalmas a 
szükséges hatósági eljárások lefoly-
tatása után – közölte a társaság. 

2018 ÁPRILISÁTÓL SZÜNETELT A VONATKÖZLEKEDÉS A KÉT MEGYEI JOGÚ VÁROS KÖZÖTT

Megújult 
a	közvilágítás 
a	Kaszap	utcában	is

A SZABVÁNY ALATTI FÉNYERŐT BIZTOSÍTÓ ELIOS-LÁMPÁKAT EGYRE TÖBB HELYEN CSERÉLIK 
LE A VÁROSBAN: A KUTASI, CSOMORKÁNYI, LÁZÁR, KINIZSI, DEÁK, SZÁNTÓ UTCÁK UTÁN A 

KASZAP UTCA IS FÉNYBE BORULT. FOTÓ: BUDAI DÁNIEL
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ELISMERÉSEK • A veszélyhelyzet után 
adják át

Hárman 
kapnak	
Vásárhelyi 
Művészeti	Díjat
BOTTYÁN RÓBERT

	 Ez	a	Bessenyei	Ferenc	Mű-
vészeti	Díj	új	neve.	A	januári	
véleményező	 ülés	 zárt	 sza-
kaszában	derültek	ki	a	díja-
zottak.	
 A bírálóbizottság javaslatát mér-
legelve idén a Vásárhelyi Művészeti 
Díjat megosztva kapja Atyimó Fe-
renc tubaművész, Csánky Emília 
oboaművész és Pikali Gerda szí-
nésznő – adta hírül az önkormányat.

A díjat a hagyományos díszköz-
gyűlés és ünnepi gálaest keretében 
tervezik majd átadni, mihelyt a 
veszélyhelyzet véget ér és lehetővé 
válik ünnepségek rendezése.
Mint arról még tavaly beszámoltunk: 
a szeptemberi közgyűlésen meg-
szavazták, Vásárhelyi Művészeti Díj 
lesz a Bessenyei Ferenc Művészeti 
Díj új neve. A polgármester szerint 
nincs joga B. Élthes Eszternek, a szí-
nész özvegyének megtagadni, hogy 
használják néhai férje nevét, de ők 
tiszteletben tartották a döntését. 

PIKALI GERDA. FOTÓ: ZIH ZSOLT / MTI

HELYTÖRTÉNET • Egy kollégium évtizedei könyvbe sűrítve,  
már nyomdában van a kézirat

80	év	tanúi	-	
Cseresnyés	emlékezet
VASS RAMÓNA

	 A	 Cseresnyés	 Kollégium	
80	 éves	 történetének	 állít	
emléket,	 a	 kezdetektől	 egé-
szen	napjainkig	az	a	mintegy	
600	 oldalas,	 lexikonszerű	
kiadvány,	 amely	 az	 egykori	
diákok	és	tanítók	személyes	
visszaemlékezéseire	 épül,	
sok-sok	 archív	 fénykép-
pel	 színesítve	 és	hitelesítve.	
A	 80	 év	 tanúi	 -	 Cseresnyés	
emlékezet	 című	 könyvet,	
annak	 tartalmát	 a	 tervek	
szerint	az	olvasók	egy	ünne-
pélyes	 bemutató	 alkalmával	
ismerhetnék	 meg,	 vélhető-
en	május	közepén,	ha	a	jár-
ványhelyzet	megengedi.	

A CSERESNYÉS KOLLÉGIUM (TANYAI TANULÓK OTTHONA) ELSŐ 6 DIÁKJA 1938-BAN

 A vásárhelyi kollégium megala-
kulását Szénási Gyula tanyasi tanító 
szorgalmazta, mert volt egy nagyon 
tehetséges tanítványa, Tószegi Péter 
és nem szerette volna, ha elkallódik. 
Az első hat diák 1938 szeptemberé-
ben költözött be a Tanyai Tanulók 
Otthonába. A kezdetben csak fiúk-
nak szállást adó otthon létrejöttét a 
gimnázium egykori tanára, Szatmá-
ry Lajos is segítette. A háború alatt 
bizonytalanná vált helyzete, fenn-
maradását Németh László írónak 
köszönhette.
A névadás körülményeiről Pataki 
Béla, amatőr helytörténész a Vá-
sárhelyi Televíziónak elmondta, 
hogy Németh László 1939-ben írta 
meg a Cseresnyés drámáját, amit 
1942-ben mutattak be Budapesten, 
a Nemzetiben. Annak teljes bevételét 

felajánlotta a Tanyasi Tanulók Ott-
honának. Hálája jeléül az intézmény 
pedig felvette nevét és így 1942-ben 
Cseresnyés Otthon lett a kollégium 
neve. 
Nevét a Rákosi rendszerben egy idő-
re el kellett hagynia, az intézményt 
államosították, ám a kollégista lét 
nem szűnt meg, csak átalakult. A 
most ismert épület 1967-ben készült 
el, amely a kor egyik legmodernebb 
kollégiumának számított 414 férő-
helyével, ahová a fiúk és a lányok 
már együtt költözhettek be. Az in-
tézmény fennállása óta több mint 10 
ezer fiatalnak biztosított szállást és 
nem utolsó sorban pezsgő kulturális 
színteret Hódmezővásárhelyen.
- 2018-ban volt 80 éves a kollégium 
- mondja Pataki Béla. - Azt gondol-
tam, hogy annyira színes és érdekes a 
története, Németh László is vásárhelyi 
példaként emlegette, hogy szerettem 
volna valamilyen formában megemlé-
kezni róla. Úgy éreztem, hogy célszerű 
lenne egy könyvbe rendeznek múltját, 
hogy az itt élők és az egykori kollégis-
ták is olvashassák, hogyan kezdődött 
működése és hová jutottunk el napja-
inkig. 80 év történét dolgoztam fel.
A könyv hitelességét elsősorban a 
személyes visszaemlékezések hosz-
szú sora és a hozzájuk kapcsolódó 
korabeli fényképek adják. A lexikon-
szerű, mintegy 600 oldalas kiadvány 
hamarosan kikerül a nyomdából és 
már csak arra vár, hogy bemutassák 
a nagyközönségnek. A tervek sze-
rint erre várhatóan május közepén, 
a Református Ótemplomban kerül 
majd sor.  

BÚCSÚ • A technika segítségével néhai gitárosuk is velük zenél majd

Elköszön	közönségétől	a	Végletek
SOÓS KATA

	 22	 éve	 zenélnek	 együtt	 a	
hódmezővásárhelyi	 Végle-
tek	 együttes	 tagjai.	 Tavaly	
nyáron	-		gitárosuk,	Horváth	
László,	 „KacsaLaci”	 halá-
la	után	-	azonban	úgy	dön-
töttek,	 hogy	 nem	 folytatják	
tovább	 a	munkát.	 A	 közön-
ségtől	 egy	 búcsúkoncerttel	
köszönnek	el,	méghozzá	na-
gyon	különleges	módon,	egy	
korábbi	 koncertet	 játszanak	
majd	újra,	amelyben	a	tech-
nika	segítségével	néhai	gitá-
rosuk	is	velük	fog	zenélni.
 A szólógitáros halála után, a Vég-
letek együttes tagjai egyöntetűen 
úgy határoztak, hogy nem folytatják 
tovább a közös munkát. A barátság 
még a zenélésnél is nagyobb össze-
tartó erő volt,  emiatt is döntöttek 
úgy, hogy egy koncerttel méltó-

képpen búcsúznak KacsaLacitól és a 
közönségtől:
A legutolsó koncertünket fogjuk újra 
játszani, amit a körülmények miatt 

online tartottunk meg. Úgy fogjuk 
kivitelezni, hogy Laci velünk lesz, 
mert ezt akkor nem csak képben, 
hanem hangban is rögzítettük - me-

sélte Török Laci, a zenekar basszus-
gitárosa.
A búcsúkoncertre tavaly november-
re volt már egy tervezett időpontjuk 

a srácoknak, azonban a vírushelyzet 
közbeszólt. Most úgy gondolják, 
hogy tavasszal, vagy nyáron tud-
ják megtartani az eseményt, mert 
mindenképpen élőben szeretnének 
elköszönni a közönségtől.
Nagyon készülünk arra, hogy mél-
tóképp köszönjük el a mi zenénket 
szerető emberektől. Míg élőben az 
ember azonnal a másik után tud for-
dulni, ha valami nem úgy sikerül, ez 
most nem tud így működni. Nekünk 
mindenben követni kell KacsaLaci 
zenei dolgait. Technikailag ezt úgy 
tudjuk megoldani, hogy ki lesz han-
gosítva Laci hangsávja - ismertette a 
megoldást Török Laci.
A zenekar a búcsúkoncertig sem 
hagyja magára közönségét. A Vég-
letek 20 éves évfordulóján készült 
akusztikus koncertanyagot már fel-
töltötték a legnagyobb videó meg-
osztó portálra. 

KÜLÖNLEGES BÚCSÚKONCERTRE KÉSZÜLNEK
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SPORTTERÁPIA • Speciális területre szakosodott a tréner 

Gerevich	Aladár-sportösztöndíj	
a	vásárhelyi	edzőnek
SOÓS KATA

	 Gerevich	 Aladár-spor-
tösztöndíjat	 kapott	 Fekete	
István,	a	Hód	Úszó	SE	edző-
je.	A	 tréner	hosszú	évek	óta	
azon	fáradozik,	hogy	Vásár-
hely	 a	 paraúszás	 egyik	 fel-
legvára	legyen.	
 Munkájára felfigyelt a Magyar 
Speciális Olimpia Szövetség is, a 
díj pedig hozzájárul ahhoz, hogy a 
megfelelő feltételeket biztosítsa a 
Magyar Köztársaság képviseletében 
versenyző sportolók, valamint a 
felkészítésüket végző sportszakem-
berek számára.
Fekete István a Vásárhelyi TV-nek 
elmondta, hogy ez a gyakorlatban 
egy havi ösztöndíjat jelent, amivel a 
munkáját segítik és ösztönzik, és azt 
a munkát, amit ezzel elismerték, és 
folyamatossá szeretnék tenni, hogy 
minden körülmények között, és 
rendületlenül folytassák a megkez-
dett utat.
Fekete István tevékenysége mos-
tantól annyiban változik, hogy tudja 
figyelik a Hód-Úszóban zajló mun-

FEKETE ISTVÁN A VÁSÁRHELYI TELEVÍZIÓNAK NYILATKOZOTT A MUNKÁJÁRÓL

kát, és ez a szakembert arra sarkall-
ja, hogy még magasabb fordulat-
számon, még nagyobb lendülettel 
dolgozzon.
Ahogy Fekete István is rámutatott, a 
minőség, amit eddig is képviseltek, 
még magasabb szintre kerül ezután, 
és fontos, hogy mindenki, aki csak 
szeretne tudjon csatlakozni a csapa-
tukhoz. Ez a céljuk tehát akkor is, ha 
valakinek olyan speciális területre 

van szüksége, ahol ő is dolgozik.
A gyerekekkel végzett munka a ta-
pasztalatok alapján nagyon kifize-
tődő. Van, aki terápiás céllal megy 
le úszni, és van, aki versenyezni 
szeretne. Az biztos, hogy azok a 
gyerekek, akik edzésre járnak, job-
ban tudnak figyelni az iskolában, és 
mindazt, amit a sport megtanít szá-
mukra a hétköznapokban is tudják 
kamatoztatni. 

ÚSZÁS • Kecskeméten rendezték 2021 első 
versenyét

33-ból	lett	negyedik	
a	NICS-HSÚVC
B. D.

	 Három	fővárosi	klub	mö-
gött	a	negyedik	helyen	vég-
zett	az	éremtáblázaton	és	az	
összesített	 pontversenyben	
a	NICS-HSÚVC	csapata	az	év	
első,	kecskeméti	úszóverse-
nyén	január	végén.
 A X. Aranyhomok úszóversenyen 
33 egyesület 703 versenyzője indult. 
A NICS-HSÚVC-t 32 fő, 17 fiú és 15 
lány képviselte. A vásárhelyi klub 

versenyzői 19 arany – ezzel a má-
sodik legtöbb első helyezést értek el 
holtversenyben a Kőbányával -, 13 
ezüst, 9 bronzérmet nyertek.
Az éremtáblázaton és az összetett 
pontversenyben a 4. helyen végzett 
a NICS-HSÚVC, a BVSC, Kőbánya és 
az UTE mögött.
A vásárhelyi úszók közül Mérai Jan-
ka, Szőke Zita, Nagy Olivér, Szabó 
Marcell Attila, Oláh Ádám és Musa 
Márk a LEN pontszámítás alapján 
kiemelkedően teljesítettek korosz-
tályukban. 

SPORT • Továbbra is szárnyal a HLKC

Győzelemmel	
kezdték	az	évet	
a	vásárhelyi	
kézilabdás	lányok

BOROS TAMÁS

	 Győzelemmel	 kezdte	 a	
2021-es	naptári	évet	a	HLKC	
női	 kézilabda	 csapata	 az	
NBII-es	bajnokságban.	Dan-
kó	 Ervin	 csapata	 a	Mezőtúr	
elleni,	 őszről	 elhalasztott	
meccsel	kezdte	meg	a	 tava-
szi	 szereplését,	 és	 bár	 vol-
tak	 nehezebb	 periódusok,	 a	
szünetben	vásárhelyiek	még	
csak	 21-18-ra	 vezettek,	 ám	
mindent	 elsöprő	 második	
félidei	 játékkal	végül	maga-
biztosan,	44-26-ra	nyertek,	
és	hozták	el	a	2	pontot.	
 Dankó Ervin is azt hangsúlyozta 
ki a mérkőzés után, hogy az első 
félidőben a védekezés nem akart 
összeállni, sok ziccert hibáztak el. 
A második félidőben viszont magas 
hőfokon játszottak. Meg kellett küz-
deniük a pontokért.
A vendégek legeredményesebb játé-
kosa Kovács Szolanzs volt 8 góllal. Ő 

egyébként az egész NBII Dél-keleti 
csoportjában a második helyen áll a 
góllövőlistán, 79 találattal. A HLKC 
jelenleg 8 győzelemmel és 1 vere-
séggel a tabella második helyén áll, 
őket csak a vásárhelyieket ősszel 
legyőző, eddig 100%-os Fiatal Kézi-
labdások SE előzi meg. 

Női	kézilabda	NB	II,	 
Dél-keleti	csoport,	 

10.	forduló

Mezőtúri	AFC-Syngenta	–	
Hódmezővásárhelyi	LKC	

26-44	(18-21) 

HLKC: Rácz G., Áncsán, Csáki 11, 
Szabó 3, Kovács A. 2, Petróczi, Török 
12, Dankó 5, Baráth 3, Vörös, Földesi 
L., Bugnó, Farkas, Kovács Sz. 8, Rácz 
V., Ötvös
Edző: Dankó Ervin
A csapat február 13-án a jelenleg 4. 
helyen álló Gyulát fogadja. 

FOLYTATÓDIK A HLKC MENETELÉSE (FOTÓ: HLKC)

PARASPORT • A polgármester adta át az oklevelet

Nagymihály	Gábor	első	
nemzetközi	versenyén	4.	lett
BUDAI DÁNIEL

	 A	 járványhelyzet	 alatt	 is	
sokat	 fejlődött	 Nagymi-
hály	 Gábor	 vásárhelyi	 ka-
ratés.	 A	 sportággal	 még	
nyáron	 ismerkedett	 meg,	
első	 megmérettetésén	 pe-
dig	már	 éremmel	 díjazták	 a	
fiatal	versenyzőt.	 	Az	hátrá-
nyos	 helyzetű	 küzdőspor-
tolóknak,	 online	 formában	
megrendezett,	 nemzetkö-
zi	 versenyen	 17	 ország	 206	
indulója	vett	részt.	A	vásár-
helyi	 fiatal	 kategóriájában	
4.	 helyezést	 ért	 el,	 az	 elis-
merést	 Márki-Zay	 Pétertől	
vehette	 át,	 ugyanis	 a	 belga	
rendezők	 azt	 kérték,	 min-
denhol	 az	 adott	 település	
polgármestere	adja	át	a	díja-
kat.	
 Nagymihály Gábor 2020 nyarán 
ismerkedett meg a karatéval, év vé-
gén pedig már el is indult első nem-
zetközi versenyén. Az értelmileg 
akadályozott fiatal sokat köszönhet 
a sportnak, a járvány alatt heti rend-
szerességgel és töretlen motiváció-
val edzett.
Édesanyja, Kispál Gabriella a Vásár-
helyi Televíziónak elmondta, Gábor 
most nyáron kezdte el a gyakorlást, 
tehát még elég friss dologról van 
szó, de nagyon nagy lelkesedéssel 

csinálja. Kilépett a saját komfortzó-
nájából és nagy szereti.
Igen, ez igaz - helyeselt rögtön az 
ifjú sportoló.
Gábor első nemzetközi versenyén, 
melyen 17 ország 206 indulója vett 
részt, kategóriájában az előkelő ne-
gyedik helyezést érte el. 
Oklevelét Márki-Zay Péter adta át és 
elismerően nyilatkozott a kezdemé-
nyezésről és Gábor teljesítményéről 
is: „A sport heti rendszerességgel, új 

mozgásformákat tanít, segít fejlesz-
teni. Fizikai tevékenységre bírja ezeket 
a fiatalokat. Egészségesebb, teljesebb 
életmódot tudnak folytatni.”
A polgármester hozzátette, reméli, 
hogy Gábor sokaknak például szol-
gál és bátorságot ad. A fiatal karatés 
pedig folytatja a munkát edzőjével 
Magyar Adriánnal, hiszen tavasszal 
ismét egy nemzetközi versenyen 
vesznek részt. 

 A JÁRVÁNYHELYZETHEZ ÉS A SPORTÁGHOZ IS ILLIK  AZ ÜDVÖZLÉS
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Színes

BOTTYÁN RÓBERT

	 A	kormánypárt	hódmező-
vásárhelyi	ifjúsági	szerveze-
te	ruhaadománnyal	segítette	
a	Kagylóhéj	Család-	és	Gyer-
mekjóléti	 Alapítvány	 mun-
káját.
 „Mi, a Fidelitas helyi tagjai azért 
vagyunk, és azért dolgozunk , hogy 
minden hódmezővásárhelyi polgárt 

segítsünk a fiataltól az idősebb ge-
nerációig. Valamint nem feledkezünk 
meg azokról sem akiknek nagyobb 
támogatásra van szüksége” – írta 
közösségi oldalán a Fidelitas helyi 
szervezete az adományozáshoz.
Tájékoztatásuk szerint az alapítvány 
által segített személyek és családok 
mindegyike megtalálja a magának 
megfelelőt ruhát, a kisgyermekektől 
a felnőttekig. 

TÁMOGATÁS • A Kagylóhéj Család- és 
Gyermekjóléti Alapítvány osztja majd szét

Ruhaadományt	
vitt	a	vásárhelyi	
Fidelitas

FEBRUÁR 20-ÁN ÉS 21-ÉN, 8 ÉS 16 ÓRA KÖZÖTT AZ ÖNKORMÁNYZAT ELEKTRONIKAI 
HULLADÉKGYŰJTÉST SZERVEZ A SERHÁZTÉR U. 2-4. UDVARÁN. A LERAKÓ HELYET A SIMONYI 

UTCA FELŐLI BEJÁRATON LEHET MEGKÖZELÍTENI. EZÚTTAL BÁRMILYEN ELEKTRONIKAI 
HULLADÉKOT LE LEHET ADNI: RÉGI TELEVÍZIÓKAT, MONITOROKAT, HÁZTARTÁSI ESZKÖZÖKET, 

TARTOZÉKOKAT, KÁBELEKET.

Elektronikai	
hulladékgyűjtés	
lesz	a	Serháztéren

JÓSLAT • Már nem tart sokáig a tél

Nem	látta	meg	az	árnyékát	
a	medve	február	2-án
MUNKATÁRSUNKTÓL

	 Barlangjából	 előbújva	
nem	 látta	 meg	 az	 árnyékát	
Balu,	 a	 Fővárosi	 Állat-	 és	
Növénykert	 barnamedvéje,	
a	népi	megfigyelések	szerint	
ezért	rövid	tél	várható	–	kö-
zölte	az	 intézmény	az	MTI-
vel	február	2-án.
 Idén is megtartották a hagyo-
mányos medveárnyék-észlelést a 
Fővárosi Állat- és Növénykertben. 
A borult, hűvös időben a medve nem 
látta meg az árnyékát: a népi idő-
jóslás tapasztalatai szerint ez arra 
utal, hogy a tél már nem tart sokáig 
és hamarosan beköszönt a tavaszias 
időjárás.
Mivel az állatkert a koronaví-
rus-járvány miatt átmenetileg zárva 
tart, az intézmény hivatalos közös-
ségimédia-oldalán közvetítették az 
eseményt.
Szombaton kezdődött az állatkert 
online Mackófarsangja, amelynek 
részeként már közzétettek egy le-
tölthető és kinyomtatható, med-
vékkel kapcsolatos családi foglal-
koztató füzetet, valamint felidézték 
a budapesti medvetartás 155 éves 
múltjának néhány érdekes epizódját 
is – írja a közlemény.  MÉG NEM TUDHATJUK, HOGY JÓ JÓSNAK BIZONYULNAK-E A MEDVÉK. FOTÓ: DÍVÁNY

ÉVTIZEDEK • Öt unokája és tizenegy dédunokája köszöntötte

90.	születésnapját	
ünnepelte	Julika	néni
BOTTYÁN RÓBERT

	 A	 járványhelyzet	 miatt	
személyesen	nem	adhatta	át	
a	csokrot	és	az	emléklapot	a	
városvezetés	 a	 születésna-
pos	Tassi	Pálné	Dékány	Juli-
annának,	de	a	családja	segí-
tett	eljuttatni	neki.
 Julika néni Békéssámsonon szü-
letett, földműves család negyedik 
gyermekeként. Az általános iskola 
elvégzése után varrónőképzőt vég-
zett. 1950-ben férjhez ment, kettő 
gyermekük született. 1960-ban köl-
töztek Hódmezővásárhelyre, ahol a 
Háziipari Szövetkezetbe dolgozott, 
vásárhelyi hímzést készített, majd 
a HÓD-MODEL Ruházati Szövetke-
zetben helyezkedett el varrónőként.
Nyugdíjazásáig, 1986-ig itt dolgo-

zott. 1999-ben házastársa elhunyt, 
azóta egyedül él. Öt unokája és 
tizenegy dédunokája köszöntötte 
születésnapján. Julika néni nagyon 

jó egészségnek örvend, születés-
napját családi körben ünnepelték 
– közölte az önkormányzat gyorshír 
szolgálata. 

JULIKA NÉNI JÓ EGÉSZSÉGBEN, CSALÁDI KÖRBEN ÜNNEPELT

FOTÓ: FIDELITAS-HÓDMEZŐVÁSÁRHELY FACEBOOK OLDALA


